

[Text]

itarian assistance is available. I believe money is available and plans exist. I do not think I could produce details of this, either in terms of money or in details of planning, but there is a government commitment that it will assist and join with other countries in reconstruction in Indochina. I think I am right in saying that this applies equally to the north and south.

• 1720

**Mr. Wagner:** Thank you very much.

**The Chairman:** Mr. Forrestall.

**Mr. Forrestall:** Have we decided whether we would proceed as a matter of policy bilaterally or through one of the multinational organizations?

**Mr. Andrew:** No—I think this is being explored. There are various permutations on this. You can move from the straight bilateral to sort of handing over your money to another agency and in between there is a sort of umbrella operation with the UN providing a special umbrella for aid for Indochina in which bilateral programs can be fitted and meshed with each other. These are our options. I do not think a decision has been made, frankly; if there is, I do not know about it.

**Mr. Forrestall:** Was there some fear of direct aid winding up in Swiss bank accounts?

**Mr. Andrew:** Yes. However, I think this is further down the road than one might think. I think we have quite a bit of...

**Mr. Forrestall:** Lots of time to pause and reflect.

**Mr. Andrew:** Yes. Pressure will come in humanitarian aid and this is fairly straightforward, the Red Cross type of operation.

**Mr. Forrestall:** Indeed, the proper way, too, I would suggest.

I wonder whether I could ask you just one further question arising out of a statement you made when you were giving us some of the background review. Can you tell us who first suggested Canada in this role? The indication from your comments was that in an early meeting with Mr. Rogers—I presume you meant Secretary Rogers—Canada was mentioned. Who first mentioned us?

**Mr. Andrew:** I think the answer is somewhat the same as when Hillary was asked why he climbed Mount Everest and he said it was because it was there. I think Canada was an obvious candidate by the mere fact that we were there. We were *persona grata* with all the parties. The first word heard was from the Americans but whether the Americans first put us up to the North Vietnamese, I really honestly cannot say because we checked on this; we thought this might be happening and we did a bit of inquiring in Hanoi before there was any phone call or conversation at all. We felt we were for it even from the Hanoi point of view.

**Mr. Forrestall:** Perhaps the Minister can shed a little more light on that. It would appear, of course, that it might have been used as a pressure point with respect to other negotiations of a delicate nature between Canada and the United States.

May I ask you just a final question? In light of the signing now are we about ready to move ahead with meaningful contingency plans with respect to rotation of our Canadian group in Viet Nam?

[Interpretation]

sée. On offre une aide humanitaire ainsi que de l'argent et je crois que des programmes existent. Je ne puis vous donner des détails quant au montant et au programme qui existe, mais le gouvernement s'est engagé à fournir une aide et à coopérer avec d'autres pays dans la reconstruction de l'Indochine. Ceci s'applique aussi bien au nord qu'au sud.

**M. Wagner:** Je vous remercie.

**Le président:** Monsieur Forrestall.

**M. Forrestall:** Est-ce que nous allons utiliser une procédure bilatérale ou passerons-nous par des organisations multinationales?

**M. Andrew:** Je crois que la question n'a pas encore été réglée. On peut accorder une aide de façon strictement bilatérale d'une part soit verser l'argent à des organismes internationaux. Un moyen terme serait de verser l'argent à une des institutions de l'ONU qui centraliserait les programmes d'aide bilatéraux à l'Indochine. Nous avons diverses possibilités d'action mais la décision n'a pas encore été prise.

**M. Forrestall:** Pensez-vous qu'une aide directe risque d'aboutir dans une banque suisse?

**M. Andrew:** C'est une possibilité. Mais nous n'en sommes pas encore là et nous avons le temps de réfléchir.

**M. Forrestall:** Beaucoup de temps en effet.

**M. Andrew:** Il y aura d'abord l'aide humanitaire de type classique comme la Croix-Rouge.

**M. Forrestall:** Ce serait d'ailleurs un moyen tout indiqué.

Je voudrais vous poser encore une question à la suite de ce que vous nous avez dit un peu en guise d'introduction. Qui a proposé que le Canada assume ce rôle? D'après ce que vous avez dit il semblerait que cette suggestion aurait été faite lors d'une réunion avec M. Rogers. Qui a mentionné le Canada en premier lieu?

**M. Andrew:** Je vous répondrai en citant ce que Hillary a dit lorsqu'on lui a demandé pourquoi il a fait l'ascension de l'Everest: parce qu'il se trouvait là. Le Canada lui aussi était un candidat tout indiqué du fait même que nous étions là. Nous sommes *persona grata* pour toutes les parties en cause. C'est des Américains que nous avons entendu la chose mais je ne pourrais pas vous dire si c'est les Américains qui ont proposé notre candidature aux Nord-Vietnamiens; nous avons essayé de vérifier. Les Nord-Vietnamiens eux-mêmes semblaient appuyer notre candidature.

**M. Forrestall:** Le ministre pourrait peut-être clarifier cette question. D'aucun diront que cela aurait pu servir de moyen de pression avec d'autres négociations délicates entre le Canada et les États-Unis.

Une dernière question. Un programme spécial a-t-il été prévu en vue de la rotation du groupe canadien se trouvant au Vietnam.